
Как известно, за штур-
вал самолета или парохо-
да без специальной под-
готовки человек не садит-
ся. Теоретические знания
плюс навыки — вот что
должно предшествовать
управлению этими меха-
низмами. Чтобы возгла-
вить Ташлыкскую гидро-
аккумулирующую стан-
цию, нужен был именно
такой человек — опыт-
ный, знающий, уверен-
ный в своих силах. Борис
Иванович Билык, будучи в
тот период генеральным
директором Южно-Ук-
раинской АЭС, из всех
возможных кандидатур
выделил одну — Алек-
сандра Борисовича Фа-
льчикова (на снимке
вверху). Именно этот спе-
циалист, по его мнению,
отвечал всем требовани-
ям: и как профессионал, и
как менеджер. 

Предложение возгла-
вить Ташлыкскую ГАЭС для
Александра Фальчикова ста-
ло настоящей неожиданно-
стью, о таком крутом пово-
роте своей карьеры он и не
помышлял. Серьезный, об-
стоятельный человек, при-
выкший планировать свою
жизнь на несколько лет впе-
ред и обязательно доби-
ваться выполнения постав-
ленных перед собой задач,
осенью 2003 года от пред-
ложения отказался. Все это
никоим образом не вписы-
валось в его жизненные
планы: на тот момент уже
были блестяще сданы эк-
замены на должность на-
чальника смены станции, и
дальнейшая карьера без
атомной станции почти не
представлялась. Управлять
атомным реактором — вот
та цель, которую четко
определил для себя вы-
пускник Московского ин-
женерно-физического инс-

титута (МИФИ) Александр
Фальчиков еще в далеком
1983 году. 

Сын работника воен-
ной сферы, Александр Фа-
льчиков выбрал не просто
один из самых престиж-
ных вузов бывшего СССР,
но и один из самых слож-
ных. И хотя среди аби-
туриентов большинство
составляли выпускники
физико-математических
школ, парень из глубинки,
как он сам о себе говорит,
смело вступил в борьбу за
«место под солнцем». По-

лучив на вступительных
экзаменах «пятерки» и «чет-
верки», пополнил ряды
студентов МИФИ. Алек-
сандр Борисович не скры-
вает того, что будущая
профессия никогда ранее
не была его заветной меч-
той, а интерес к тепло-
энергетике пришел уже во
время учебы. Да так, что
каждый год он получал
повышенную стипендию
за отличные успехи. По
окончании института рас-
пределение предполагало
даже какой-никакой, а
выбор: Кольская АЭС или

Южно-Украинская. «Мое
детство прошло в чечен-
ском городе Грозном, —
рассказывает Александр
Фальчиков, — где теплый
климат и много фруктов, а
побывав однажды на прак-
тике в Полярных Зорях
(Кольская АЭС), я понял,
что Север не для меня.
Поэтому без колебаний
выбрал Южно-Украинскую
атомную станцию». 

Еще в самом нача-
ле трудовой деятельности 
на Южно-Украинской АЭС
Александр Фальчиков оп-
ределил для себя вектор

дальнейшего движения:
он не просто хотел упра-
влять реактором, а отчет-
ливо понимал, что в реак-
торном цехе есть возмож-
ность расти и двигаться
вперед. Правда, сначала
пришлось немного пора-
ботать в отделе ядерной
безопасности контроли-
рующим физиком. Но это
только подстегнуло здо-
ровые амбиции молодого
специалиста, который не
собирался вносить ника-
кие корректировки в свои
планы, и через полтора
года он уже был операто-
ром реакторного цеха.
Далее по-прежнему все
шло по плану: старший
инженер по эксплуатации
реакторного оборудова-
ния, ведущий инженер
управления реактором,
начальник смены реактор-
ного цеха, начальник сме-
ны очереди, старший на-
чальник смены очереди. 

Вспоминая 2003 год,
Александр Борисович на-
зывает титаническими те
усилия, с которыми гене-
ральный директор Южно-
Украинской АЭС Борис
Билык пытался кардиналь-
но откорректировать его
дальнейшие планы. 

(Окончание на 2-й стр.)

Світова література ряс-
ніє одами та присвятами
жінкам, у музеях і мис-
тецьких галереях на нас
із полотен дивляться
представниці прекрасної
статі різних епох. Су-
часна жінка також заслу-
говує на велику пошану й
увагу, бо здатна поєдна-
ти в собі маму, кохану
дружину і хорошого спе-
ціаліста. Саме до таких
жінок належить інженер
технічного відділу упра-
вління капітального бу-
дівництва ХАЕС Раїса
Іванова. Її знають і як
сумлінну працівницю, і як
голову цехового комітету. 

…Місцевість поблизу
села Городок Рівненського
району називають малень-
ким раєм. Тут все є для
того, щоб місцеві жителі у
радості споглядали чудові
краєвиди. Хоч куди глянь
— у зелені потопають че-
пурні будиночки. Справ-
жньою казкою видається
травень — час квітування
садків, — коли фруктові
дерева вкриваються бі-
лосніжною накидкою. Мож-
ливо, саме тому в родині
Хитрошів донечку було
вирішено назвати Раїсою,

бо ім’я співзвучне із сло-
вом «рай». Правда, у біб-
лійних переказах воно
трактується як «люба». А
древні греки цьому імені
приписали легкість.

Дівчина й справді рос-
ла у любові. А легкість була
у її непосидючості, бо не
могла Раїса довго бити
байдики. Коли був вільний
час від навчання, допома-
гала батькам по господар-
ству, не нехтувала й ком-
панією ровесників.

Серед дітлахів у ті часи
вважалося великим ши-
ком, коли хтось мав вело-
сипед. Дівчина вирішила,
що на його придбання
заробить самотужки. Під
час літніх канікул ще зовсім
маленькою влаштувалась
у господарство Львівської
залізниці, яке спеціалізу-
валося на вирощуванні
саджанців декоративних
кущів. Тоді було заведено
озеленювати територію
залізничних вокзалів.

Раїса ретельно звіль-
няла насадження від бу-
р’янів, а потім милувалася
швидким ростом виплека-
них тендітних дерев. Коли
настав час одержати свою
першу в житті заробітну
платню, виявилося, що
грошей вистачить на вело-
сипед «Орльонок». Опану-
вавши їзду на двоколісно-
му «металевому коникові»,
дівчина залюбки мандру-
вала за околиці рідного
села, щоб помилуватися
краєвидами. А згодом во-
на спромоглася заробити
на «солідніший» велоси-
пед — харківську «Украї-
ну». Не вагаючись, записа-
лась у шкільний гурток
велоспорту. Правда,  ба-
тьки були проти такого
заняття, бо швидкісне пе-
ресування дорогами, як
вважали вони, загрожує
постійною небезпекою. 
(Закінчення на 2-й стор.)

№39 (565) 29 вересня 2011 року

Заснована 1 грудня 2000 року

У сфері впливу Атомпрофспілки перебувають підприємства Міненерговугілля України, МНС, Мінприроди, Мінохорони здоров’я України тощо     http://www.atomprofspilka.info

ПРОФЕСІОНАЛЬНА РОБОТА СПІЛЧАН

У ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФСПІЛОК УКРАЇНИ

ЄДНАЄ ВСІХ НАС АТОМПРОФСПІЛКА

ВЕЛИКА СИЛА — 
КОМАНДА ОДНОДУМЦІВ Большому кораблю — достойного капитана!Большому кораблю — достойного капитана!

Пять лет назад в Южноукраинске состоялись мероприятия, посвя-

щенные пуску первого агрегата Ташлыкской ГАЭС. Фото из архива

«Атомника України»
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«БОРГИ У ЗАРПЛАТІ — АНТИКОНСТИТУЦІЙНЕ ЯВИЩЕ»,
18-25 СЕРПНЯ 2011 РОКУ №33-34
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Вул. Ш. Руставелі, 39/41, к. 814
М. Київ, 01003

Міненерговугілля розглянуло ін-
формаційно-публічний запит голови
профкому ДНВП «Цирконій» Кісі-
льова В. Г. про вступ працівників під-
приємства у колективний трудовий
спір з адміністрацією через кількамі-
сячну заборгованість із виплати заро-
бітної плати, опублікований у газеті
«Атомник України» від 18-25.08.2011
№33-34 та наданий листом від
23. 08.2011 № 59-р.

Міненерговугілля занепокоєне
ситуацією, що склалася на підприєм-
стві з виплатою заборгованості з
заробітної плати. На черговому засі-
данні тимчасової комісії міністерства
з питань погашення заборгованості
із заробітної плати 01.09.2011 було
заслухано звіт в. о. першого заступ-
ника генерального директора з
виробництва ДНВП «Цирконій» про
заходи, що вживаються для покра-
щення фінансового становища під-
приємства, та  доручено розробити і
надати Міненерговугілля графік по-

гашення заборгованості із заробітної
плати з зазначенням джерел фіна-
нсування.

Водночас із метою стабілізації
виробничої, фінансово-економічної
діяльності ДНВП «Цирконій» нака-
зом Міненерговугілля від 16.08.2011
№395 створено комісію з розгляду
питань перегляду плану санації під-
приємства.

На сьогодні Міненерговугілля оп-
рацьовує надані підприємством про-
позиції щодо стабілізації діяльності
ДНВП «Цирконій».

Станом на 12.09.2011 підприєм-
ство в повному обсязі здійснило
виплату з заробітної плати за чер-
вень та частково за липень 2011
року. До кінця вересня планується
повна ліквідація статистичної забор-
гованості з заробітної плати на під-
приємстві.

З повагою, заступник 
департаменту, начальник

Управління ядерно-
енергетичного комплексу 

П. А. Чернов
м. Київ, 13.09.11 
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Заборгованість із заробітної плати буде погашено до кінця вересня
Профспілки проти заниження соціальних стандартів

Профспілки категорично
проти запропонованих Уря-
дом у проекті Держбюджету
України на 2012 рік розмірів
соціальних стандартів та га-
рантій, — про це 23 вересня
заявили представники Спіль-
ного представницького органу
(СПО) всеукраїнських проф-
спілок і профоб’єднань для
ведення колективних перего-
ворів та соціального діалогу
на національному рівні під час
проведення брифінгу у прес-
центрі ФПУ. Перед журналіс-
тами виступили С.М.Конд-
рюк — заступник Голови ФПУ,
А. І. Широков — голова Проф-
спілки працівників Національ-
ної академії наук України, Я.В.
Жугаєвич — голова Профс-
пілки авіабудівників України і
З.М.Васильова — заступник
голови Профспілки працівни-
ків охорони здоров’я України.

Учасники брифінгу перекона-
ні, що заплановані в головному
фінансовому документі країни
соцстандарти є недостатніми
для реалізації базових положень
Конституції України про забезпе-
чення права на достатній життє-

вий рівень працівника та його
сім’ї, а також узятих Україною
зобов’язань за ратифікованими
конвенціями МОП. 

С.Кондрюк, виступаючи пе-
ред представниками ЗМІ, підк-
реслив, що «проект Держбюд-
жету на наступний рік, на жаль, для
багатьох наших співгромадян вия-
вився бюджетом втрачених надій і
розчарування». Він акцентував
увагу на тому, до яких наслідків
можуть призвести урядові про-
позиції у проекті Держбюджету.
Зокрема, це:

— встановлення мінімальної
заробітної плати майже на 30%
нижчої за фактичний прожит-
ковий мінімум провокує збіль-
шення армії зайнятих у тіньо-
вій економіці або змушених
погоджуватися на виплату «зар-
плат у конвертах», всупереч
проголошеній Урядом кампанії з
легалізації зайнятості та заробіт-
них плат;

— консервація бідності се-
ред працюючих і збільшення
прірви між багатими і бідними
через низьке співвідношення
мінімальної та середньої за-
робітної плати у 2012 р. — 35,1%

на відміну від закладених у Ген-
угоді 45% та  порівняно з міжна-
родною практикою — 60-68%.

На переконання представни-
ків СПО профспілок, критично
низька частка заробітної плати —
близько 40% замість 60-70% у
структурі доходів населення —
свідчить про те, що переважна
більшість працюючих через
низькі трудові доходи стає отри-
мувачем державних субсидій і
допомог малозабезпеченим. Не-
відповідність майже на 30% між
величиною запропонованого про-
житкового мінімуму та фактичним
його розміром автоматично при-
зводить до заниження розмірів
державної соціальної допомоги
та пенсій.

Зменшення грошового розри-
ву між розміром мінімальної заро-
бітної плати та посадового окладу
працівника першого та-рифного
розряду в середньому за рік лише
на 1 грн. не зупиняє зниження
життєвого рівня освітян, меди-
ків, працівників культури, соці-
ального захисту та спричиняє
загострення соціального нап-
руження в трудових колективах.

(Закінчення на 2-й стор.)



Федерація профспілок України заснувала
«Чорну книгу ганьби», в якій фіксуватимуться
факти порушень законодавства з боку органів
прокуратури, інших правоохоронних органів,
органів державної влади та їхніх посадових
осіб, а також роботодавців. 

Рішення про заснування «Чорної книги гань-
би» було прийнято ФПУ після численних грубих
порушень органами прокуратури та їхніми поса-
довими особами норм Конституції України, Кон-
венцій МОТ, законодавства про профспілки,
втручання у внутрішню статутну діяльність проф-
спілок, порушення прав членів профспілок.

Книга наповнюватиметься інформацією, на-
даною членськими організаціями ФПУ, заявами
членів профспілок і слугуватиме запобіганню та
припиненню порушень прав профспілок та їхніх
членів. Чорна книга — це інформаційна база
загального доступу. Вона формуватиметься та
вестиметься в електронному й паперовому
вигляді. Інформацію, занесену до неї, буде опри-
люднено на офіційному веб-порталі ФПУ за адре-
сою www. fpsu.org.ua та у профспілкових видан-
нях ФПУ, її членських організацій, а також шляхом
видання брошури з аналогічною назвою раз на
квартал.

Інформація, що міститься в «Чорній книзі»,
зберігатиметься до усунення факту порушення.
Упродовж цього часу ФПУ здійснюватиме громад-
ський контроль за усуненням факту порушення.
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Большому кораблю — достойного капитана!Большому кораблю — достойного капитана!
(Окончание. 

Начало на 1-й стр.)
Но когда в противо-

стоянии сходятся два че-
ловека, имеющих одинако-
во высокую степень силы
воли и настойчивости, то
быстрого результата жда-
ть не приходится. Через 
9 месяцев — 22 июля 2004
года — вышел приказ о
назначении Александра Фа-
льчикова директором кас-
када ГЭС-ГАЭС. 

«Я понимал, что сожа-
леть о чем-либо уже бес-
полезно: надо браться за
работу», — говорит Алек-
сандр Борисович. И взял-
ся, как всегда, взвешенно
и с полной ответственно-
стью. Борис Иванович Би-
лык хорошо знал эту черту
своего коллеги — любое
дело доводить до конца и
непременно с блестящи-
ми результатами — пото-
му и не сомневался, что

выбор сделан правиль-
ный. 

«Очень трудно было
подобрать персонал, —
рассказывает Александр
Фальчиков. — Среди без-
работных мало людей с
соответствующим образо-
ванием и опытом работы. Я
решил идти прямо в вузы,
агитировать выпускников и
выращивать профессиона-
лов уже на месте. Как раз
сегодня эти ребята и соста-
вляют основной инженер-
ный костяк станции. Труд-
нее всего было найти
людей в гидроцех, особен-
но водолазов. Приглашали
бывших военных и обучали
этой редкой профессии. Я
считаю, что коллектив у нас
сложился сплоченный и
трудоспособный. Когда я
начинал работать, было
всего 25 работников, а сей-
час — 165». Пережить про-
тивников строительства

Ташлыкской ГАЭС — тоже
задача не из легких, тем
более, что большого вни-
мания требовало основное
производство. За 5 лет три
раза менялся тариф на
отпускаемую и потребляе-
мую ГАЭС электроэнергию,
что также не способствова-
ло стабильности работы
объекта. 

Сегодня на ТГАЭС в
работе находится первая
очередь в составе двух
гидроагрегатов, которые
введены в эксплуатацию,
соответственно, в 2006-м 
и 2007 годах, подходит 
к завершающей стадии
строительство третьего.
Вырабатывая электроэнер-
гию для покрытия вечерних
и утренних пиковых нагру-
зок, гидроаккумулирующая
станция приносит несом-
ненную пользу государ-
ству. Кроме того, впервые
в Украине была применена

схема одновременно-   го
финансирования строи-
тельства промышленно-
го объекта и реализации 
социально-экологических
мероприятий в зоне его
расположения. За 10 лет,
благодаря строительству
Ташлыкской ГАЭС, на раз-
витие региона направлено
156 млн. 641 тыс. грн. О
важности и надежности
объекта говорит и тот факт,
что гидроаккумулирующая
станция приравнена к ато-
мной в части нормативной
документации. 

Анализируя свою се-
милетнюю деятельность на
должности директора кас-
када ГЭС-ГАЭС, Александр
Фальчиков говорит, что
вполне доволен результа-
том своего труда — у него
все получилось. Даже луч-
ше, чем он когда-то пред-
полагал. 

Оксана МИСЮКЕВИЧ
Ротор первого гидроагрегата Ташлыкской ГАЭС был установлен на

штатное место в машзале в марте 2006 года. Фото из архива «АУ»

ЄДНАЄ ВСІХ НАС АТОМПРОФСПІЛКА

ВЕЛИКА СИЛА — 
КОМАНДА ОДНОДУМЦІВ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Спортсменці довелося підкори-
тися настановам рідних. Але у неї
було ще одне цікаве захоплення —
баскетбол. Тамтешня шкільна ко-
манда на районному рівні доводи-
ла, що у турнірній таблиці нижче
«золотої середини» ніколи не опус-
титься, і постійно наступала на
п’яти лідерам.

Хорошою рисою характеру
школярки було раціональне вико-
ристання вільного часу. Коли хтось
із ровесників бідкався, що не всти-
гає вивчити уроки, Раїса тільки
посміхалася, бо знала, що це лише
відмовки. Їй легко давалися всі
предмети, найбільше цікавила
неорганічна хімія. Коли настав час
відстояти своє право здобуття за
успішне навчання заслуженої золо-
тої медалі, в атестаті випускниці
з’явилася четвірка з геометрії.
Раїса дізналася, що для її школи
було виділено певну квоту — не
більше трьох «золотих» медалістів.
Та й хіба позмагаєшся з іншими,
коли батьки тих відмінників обійма-
ли керівні посади, принаймні одна
була донькою директора школи.
Але несправедливість не стала під-
ставою для розчарування, дівчина
зрозуміла, що й надалі все треба
досягати своїм розумом: згодом
успішно склала іспити до Рівненсь-
кого інституту інженерів водного
господарства.

За часів Радянського Союзу
випускники вищих навчальних
закладів часто одержували нап-
равлення на роботу, як мовиться, в
будь-яку точку великого союзного
простору. Раїсі поталанило 1986
року потрапити в сусідню область
на місце спорудження ХАЕС. Вона
влаштувалась економістом дільни-
ці «Пром-6».

— Спочатку було дещо незвич-
но, — пригадує Раїса Іванова, —
паралельно із веденням докумен-
тації доводилось одягати спецівку,
взувати гумові чоботи й вирушати
на зачищення від чагарників тери-
торії спорудження водосховища.
Це була весела пора. На моїх очах
споруджувалася гребля ставка-
охолоджувача. Коли сьогодні у
пресі подекуди з’являються пові-
домлення, що, мовляв, ця гідро-
технічна споруда є ненадійною, —
посміхаюся з іронією, бо сама
знаю про її надійність не з чуток. У
своїй основі захисна гребля має
ширину в середньому сто метрів і
укріплена міцним бетонним пок-
риттям.

Після сформування на ХАЕС
управління капітального будів-
ництва Раїсу Іванову 1986 року
зарахували в штат. В УКБ їй дово-
дилося виконувати різні виробничі
завдання, зокрема й під час пуско-
налагоджувальних робіт на друго-
му енергоблоці. Нині вона у складі
технічного відділу опікується під-
готовкою документації, яка нап-
равляється на розгляд і погод-
ження у підрозділи та служби
електростанції.

Одинадцять років тому Раїсу
Євгенівну колеги обрали головою
цехового комітету. Відтоді їй дово-

диться поєднувати основну роботу
з профспілковою діяльністю. В ко-
лективі управління капітального бу-
дівництва згодом зрозуміли, що
вибір зробили правильний. Раїса
Іванова із притаманною їй завзятіс-
тю взялася вирішувати проблеми
працівників підрозділу. На зборах
голів цехових комітетів часто від-
стоювала право колег на одержан-
ня санаторно-курортних путівок,
матеріальну допомогу тощо.

У колективі управління капіталь-
ного будівництва Раїса Євгенівна
знайшла багато однодумців щодо
організації змістовного відпочинку.
Була започаткована традиція під
час відзначення Дня будівельника,
святкування Дня енергетика та
Нового року дивувати колег театра-
лізованими мініатюрами. У цих
випадках стають у пригоді організа-
ційні здібності начальника монтаж-
ного відділу Людмили Панасенко,
яка ще під час навчання в Ленінг-
радському політехнічному інституті
організовувала змістовні вечори,
була членом клубу авторської пісні
й особисто спілкувалася з такими 
композиторами, як Юрій Лоза,
Олександр Розенбаум, Віктор Цой.

Створенням оригінальних сце-
наріїв театралізованих вистав у
колективі будівельників відзнача-
ється начальник сектора техвідділу
Алла Грішина. Справжні акторські
здібності демонструють працівники
підрозділу Валерій Максимюк, Бог-
дан Волянський, Віктор Лішнев-
ський, Вячеслав Бащук, Михайло
Лобко, Лідія Макуха, Ніна Степа-
нюк, Валентина Крива, Людмила
Косік, Наталія Цимбал, Олена Ку-
ценко.

— Мені приємно з таким колек-
тивом не тільки вирішувати вироб-
ничі питання, а й організовувати
відпочинок,— каже Раїса Івано-
ва.— Велика сила в єдності. Ми не
забуваємо і про благодійність.
Мої колеги беруть участь у зборі
коштів, одягу для вихованців Бе-
рездівської школи-інтернату та
пацієнтів Кривинського будинку
престарілих. Я переконана, що
кожна людина на цьому світі по-
винна робити добро.

Раїсі Євгенівні вдалося вряту-
вати від знищення унікальний
зошит із відомостями про перших
працівників, які у 1977 році прибули
на будівництво ХАЕС. У ньому в
першій графі фігурує прізвище
Валентини Артенюк, яка вже вийш-
ла на пенсію і переїхала на малу
батьківщину. За час роботи на
ХАЕС Раїса Іванова познайомилася
з багатьма цікавими людьми, які
брали участь у споруджені першого
енергоблока, у пусконалагоджу-
вальних роботах другого. А тепер у
них є мрія побачити в робочому
стані третій та четвертий енергоб-
локи.

Виробничі та громадські обо-
в’язки Раїса Євгенівна поєднує з
домашніми клопотами. Разом із
чоловіком Олександром виховали
доньку Оксану і сина Андрія.
Дітям приємно, що про батьків
відгукуються по-хорошому, ду-
шевно.

Олександр ШУСТЕРУК 

У ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФСПІЛОК УКРАЇНИ

Профспілки проти заниження соціальних стандартів
(Закінчення.

Початок на 1-й стор.)
Не вирішення проблеми заборгованості з заро-

бітної плати, яка на сьогодні становить понад 1 млрд.
грн., провокує, зокрема, нагромадження боргів за
оплату житлово-комунальних послуг.

Відсутність визначення розмірів мінімальних сти-
пендій для учнів і студентів, на відміну від Законів про
Держбюджет минулих років, залишає тисячі сту-
дентів непоінформованими щодо свого най-
ближчого майбутнього.

Профспілки запитують: як довго ще триватиме
ганебна практика заморожування мінімальної заро-
бітної плати та прожиткового мінімуму? 

З метою поліпшення життя кожного звичайного
жителя України профспілки наполягають:

Щодо прожиткового мінімуму
— ВСТАНОВИТИ величину прожиткового мініму-

му для основних соціальних і демографічних груп
населення з урахуванням оновлених наборів про-
дуктів харчування, непродовольчих товарів та
послуг, а також суми податку на доходи фізичних
осіб, забезпечивши оперативне коригування розміру
прожиткового мінімуму протягом 2012 року з ураху-
ванням даних моніторингу прожиткового мінімуму та
фактичного зростання споживчих цін і тарифів.

Щодо мінімальної зарплати
— ВИЗНАЧИТИ розмір мінімальної зарплати на

рівні реально обрахованого прожиткового міні-
муму для працездатної особи станом на 1 січня
2012 року з урахуванням ставки податку на
доходи фізичних осіб та з подальшим її підви-
щенням протягом року з урахуванням індексу
споживчих цін та поетапним врахуванням сімей-
ної складової.

— Профспілки категорично не погоджуються
з підходом до встановлення розміру мінімаль-
ної заробітної плати на рівні незаконно заниже-
ного розміру прожиткового мінімуму.

Розуміючи неможливість різкого одномоментно-
го підвищення мінімальної заробітної плати, СПО
профспілок пропонував певну етапність реалізації
своїх пропозицій:

ПЕРЕДБАЧИТИ підвищення розміру тариф-
ної ставки (посадового окладу) працівника першо-
го тарифного розряду за ЄТС темпами, що забез-
печать зменшення грошового розриву з розмі-
ром мінімальної заробітної плати, встановлен-
ня У ПЕРШОМУ ПІВРІЧЧІ 2013 РОКУ розміру
тарифної ставки (посадового окладу) працівника
першого тарифного розряду за ЄТС на рівні міні-
мальної заробітної плати, а також системне
підвищення середньої заробітної плати в бюд-
жетній сфері.

Щодо пенсійного забезпечення
ПЕРЕДБАЧИТИ необхідні кошти для підвищен-

ня пенсій, призначених у минулі роки, адже катаст-
рофічно знижується їхня купівельна спроможність.
Розміри раніше призначених пенсій уже більше ніж
удвічі відстають від пенсій, які призначаються нині
при аналогічних показниках страхового стажу та
отримуваного заробітку.

з 01.01.2012 р. — 1309 грн.
з 01.04.2012 р. — 1454 грн.
з 01.07.2012 р. — 1615 грн.
з 01.10.2012 р. — 1794 грн.
з 01.12.2012 р. — 1824 грн.

з 01.01.2012 р. — 1073 грн.
з 01.04.2012 р. — 1094 грн.
з 01.07.2012 р. — 1102 грн.
з 01.10.2012 р. — 1118 грн.
з 01.12.2012 р. — 1134 грн.

Натомість проект  закону 
про Держбюджет передбачає:

Щодо базового розряду Єдиної тарифної сітки

«ЧОРНІ» СПРАВИ — ДО «ЧОРНОЇ КНИГИ» !

АТОМНІ НОВИНИ

Сполучені Штати Амери-
ки домовилися з Україною,
що виділять їй понад 60 млн.
доларів на ліквідацію висо-
козбагаченого урану й будів-
ництво дослідницької ядерної
установки. Про це зазначено
в повідомленні Державного
департаменту США.

26 вересня в Нью-Йорку
(США) державний секретар США
Хілларі Клінтон і міністр закор-
донних справ України Костян-
тин Грищенко підписали мемо-
рандум про взаєморозуміння в
ядерному співробітництві безпе-
ки. Відповідно до документа,
Україна зобов’язується до бе-
резня 2012 року, до наступного
саміту з ядерної безпеки, позбу-
тися всіх своїх запасів високо-
збагаченого урану.

США, у свою чергу, зобо-
в’язуються надати Україні фі-
нансову й технічну допомогу,
щоб сприяти ліквідації високоз-

багаченого урану й модернізації
українських цивільних ядерних
дослідницьких об'єктів. Зокре-
ма, США сприятимуть перетво-
ренню цих об’єктів для роботи з
більш безпечним низькозбага-
ченим ураном і будівництву в
Україні сучасної дослідницької
ядерної установки «Джерело
нейтронів».

Передбачається, що ця уста-
новка виготовлятиме більш як 50
різних медичних ізотопів для
лікування раку й інших захворю-
вань. Узгодження всіх етапів
будівництва установки очікуєть-
ся до березня 2012 року, а повне
введення її в експлуатацію — 
до 2014 року. Як повідомляло
агентство, Президент США Ба-
рак Обама має намір зустрітися
з Президентом Віктором Яну-
ковичем під час саміту з питань
ядерної безпеки, що відбудеться
в березні 2012 року в Сеулі
(Південна Корея).

12 квітня 2010 року під час
візиту до США В. Янукович заявив
про намір України позбутися ви-
сокозбагаченого урану за техніч-
ної та фінансової допомоги США.
У квітні 2011 року Україна задек-
ларувала намір у 2010 році вивез-
ти 106 кг високозбагаченого
урану, а весь високозбагачений
уран — до квітня 2011 року. Бу-
дівництво дослідницької ядерної
установки «Джерело нейтронів,
засноване на підкритичній збірці,
кероване лінійним прискорюва-
чем електронів» планується на
території Національного науко-
вого центру «Харківський фізи-
ко-технічний інститут» (Харків).

Очікується, що реалізація
цього проекту надасть у майбут-
ньому велику науково-технічну
підтримку українській атомній
промисловості, медичним дос-
лідженням, а також підготовці
фахівців у сфері використання
ядерної енергії.
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ВІДПОВІДАЛЬНИЙ ПЕРІОД ВНУТРІШНЬОСПІЛКОВОГО ЖИТТЯ НОВЕ У ЗАКОНОДАВСТВІ

Верховна Рада України ухвалила Закон «Про вне-
сення змін до деяких законодавчих актів України щодо
вдосконалення правового регулювання забезпечення
реалізації житлових прав мешканців гуртожитків».

Як передає кореспондент УНІАН, за ухвалення відповід-
ного рішення проголосували 268 народних депутатів із 359,
зареєстрованих у сесійній залі.

Закон передбачає, що громадяни мають право на при-
ватизацію квартир (будинків) державного житлового фонду,
житлових приміщень у гуртожитках, які перебувають у влас-
ності територіальних громад, або придбання їх у житлових
кооперативах, на біржових торгах, шляхом індивідуального
житлового будівництва чи одержання у власність на інших
підставах, передбачених законом.

Приватизація квартир (будинків), житлових приміщень у
гуртожитках, включених до плану реконструкції поточного
року, здійснюється після її проведення власником (волода-
рем) будинку (гуртожитку).

Наймачі, які проживали у квартирах (будинках), житло-
вих приміщеннях, у гуртожитках до початку реконструкції,
після проведення реконструкції мають пріоритетне право на
приватизацію цих квартир (будинків), житлових приміщень у
гуртожитках.

Приватизація здійснюється шляхом безоплатного
передання громадянам квартир (будинків), житлових при-
міщень у гуртожитках із розрахунку санітарної норми 21 м2

загальної площі на наймача і кожного члена його сім’ї та
додатково 10 м2 на сім’ю; продажу надлишків загальної
площі квартир (будинків), житлових приміщень у гуртожит-
ках громадянам України, що мешкають у них або перебу-
вають у черзі, які потребують поліпшення житлових умов.

Передання у власність громадян житлових приміщень у
гуртожитках здійснюється з одночасним переданням їм у
спільну сумісну власність допоміжних приміщень (примі-
щень загального користування).

Право на приватизацію житлових приміщень у гуртожит-
ку з використанням житлових чеків одержують громадяни
України, які на законних підставах проживають у них.

Право на приватизацію житла у гуртожитках

ЛЕГАЛІЗУВАТИ ЗАРОБІТНУ ПЛАТУ

«Тіньовий» фонд заробітної плати, що виплачується
українцям «у конвертах», становить 50 млрд. грн. Про
це сказав віце-прем’єр-міністр України — міністр соці-
альної політики Сергій ТІГІПКО під час прес-конферен-
ції «Практичні аспекти реформування пенсійного
забезпечення», що відбулася у вересні в Кабінеті Мі-
ністрів України, повідомляє «Укрінформ».

«Якщо загальний фонд заробітної плати в країні стано-
вить 490 млрд. грн, то близько 50 млрд. перебувають у
«тіні». Це той мінімум, який називають нині науковці», — кон-
статував Сергій Тігіпко.

А фактично, за його словами, у сфері бізнесу частка
зарплат «у конвертах» може сягати від 40% до 50%, оскіль-
ки половина заробітного фонду в країні припадає на бюд-
жетний сектор — учителів, лікарів тощо.

Сергій Тігіпко повідомив, що нині в уряді триває робота
над низкою законопроектів щодо легалізації заробітних
плат та робочих місць, у яких враховано досвід Чехії,
Болгарії, Іспанії, Португалії та інших країн. «Ми заклали
вимогу попередньої реєстрації трудового договору.
Людина не має права стати до роботи, доки в неї не буде
трудового договору і доки цей документ не зареєструють у
Пенсійному фонді», — зазначив віце-прем’єр-міністр.

На думку урядовця, така норма посилить соціальний
захист працівника: «Бо, не дай Боже, щось станеться з
людиною, і вона не зможе оформити інвалідність чи отрима-
ти якісь соціальні виплати. Роботодавці хутко зникнуть, а
працівник залишиться сам на сам зі своєю бідою».

Крім того, в законопроектах щодо легалізації зарплати
Мінсоцполітики пропонує закласти норму гарантованих
розмірів заробітних плат.

«Ми заклали норму, що передбачає дев’ять категорій
гарантованих заробітних плат залежно від кваліфікації.
Держава повинна потурбуватися, аби людині не платили
менше від гарантованого рівня, і щоб працівник одержував у
разі виходу на заслужений відпочинок достойну пенсію», —
підсумував урядовець.

Трудовий договір реєструватимуть у Пенсійному фонді

Звіти та вибори у запитаннях і відповідях: 
як діяти в разі виникнення нестандартних ситуацій

(Закінчення.
Початок у №38)

Ситуація 19
До складу профспілково-

го комітету обрано 8 осіб.
Керівництво підприємства
заявило про неправомірніс-
ть рішення зборів, оскільки 
профком не може мати парну
кількість своїх членів.

Чи правомірна заява
керівництва?

Відповідь: Ні, не право-
мірна. Нормативні документи
про діяльність профспілок не
регламентують, якою має
бути кількість членів виборно-
го органу — парною чи не-
парною. Зокрема, в Типовій
інструкції про проведення
виборів профспілкових орга-
нів зазначено, що перед про-
веденням виборів збори, кон-
ференція, з’їзд попередньо
визначають кількісний склад
виборного профспілкового
органу, але це не обмежує
права учасників вносити до
списку для голосування будь-
яку кількість кандидатур.
Отже, кількість членів вибор-
ного органу може бути як
непарною, так і парною.

Ситуація 20
Рішенням звітно-виборної

конференції роботу профкому
визнано незадовільною.

Чи має право голова
первинної організації бути
висунутим для обрання на
наступний термін?

Відповідь: Звітно-вибор-
на конференція дає оцін-
ку роботі виборного органу
профспілкової організації, а
не її керівника.

Питання про висунення
кандидатур на посаду голо-
ви первинної профспілкової 
організації вирішують лише
збори, конференція, а щодо 
їх обрання чи не обрання 
на цю посаду — учасники
профспілкових зборів, деле-
гати конференції шляхом го-
лосування.

У ході обговорення така
кандидатура може бути відхи-
лена голосуванням, якщо сто-
совно неї надійдуть відводи.

Ситуація 21
За підсумками голосу-

вання з виборів профспілко-
вого комітету до його складу
було обрано на три особи
менше (більше), ніж було
встановлено зборами.

Чи можна прийняти рі-
шення про затвердження
складу профоргану в мен-
шій кількості?

Відповідь: У разі обран-
ня до складу профспілкового
органу меншої кількості чле-
нів, ніж це було встановлено,
слід прийняти рішення про
затвердження складу проф-
органу в новій кількості. У
разі, коли більшість учасників
проголосує за раніше вста-
новлений кількісний склад
профоргану, потрібно знову
проводити обговорення ви-
сунутих кандидатур і повтор-
не голосування.

Ситуація 22
Первинна профспілкова

організація налічує 50 осіб.
На звітно-виборні збори при-
були 30 членів профспілки.
Перед голосуванням з ви-
борів членів профкому 6 осіб
залишили збори. Таємне го-
лосування було проведено, і
голова лічильної комісії ого-
лосив результати.

Чи було тут допущено
порушення?

Відповідь: Так, було. Об-
раною до складу профкому
вважається особа, за яку про-
голосувало більше половини
учасників зборів, що взяли
участь у голосуванні, за наяв-
ності кворуму на момент голо-
сування. Оскільки шестеро
пішли зі зборів, і на них зали-
шилося 24 особи, тобто
менше половини членів проф-
спілки, які перебувають на
обліку (відсутній кворум), то
рішення про обрання членів
профкому є неправильним.

Ситуація 23
На обліку в профспілковій

організації перебувають 97
членів профспілки. 27 з них ви-
магають дострокового прове-
дення звітно-виборних зборів.

Чи є підстави для скли-
кання звітно-виборних збо-
рів?

Відповідь: Підстав для
скликання дострокових звіт-
но-виборних зборів немає.
Згідно з Інструкцією про про-
ведення звітів і виборів дос-
троково звітно-виборні збори
скликаються на вимогу тре-
тини членів профспілки. У
цьому разі вимога мала
надійти не менш як від 33
членів профспілки.

Ситуація 24
Для обрання головою

первинної профспілкової ор-
ганізації висунуто три канди-
датури, скажімо: Михайленко
І.П., Григоренко М.С., Чер-
ненко Г.Ю.

Із 120 членів профспілки
на зборах присутні 112. При
голосуванні голоси розділили-
ся так: за Михайленка — 28; за
Григоренко — 49; за Черненка
— 32. Три особи утрималися
від голосування.

Чи можна вважати Гри-
горенко М. С. обраною го-
ловою профкому?

Відповідь: Згідно з
Інструкцією про проведення
звітів і виборів обраними
вважаються кандидатури,
які отримали більше поло-
вини голосів учасників збо-
рів.

Отже, Григоренко М.С.
не може вважатися обраною
головою, бо за неї проголо-
сувало менше половини чле-
нів профспілки, присутніх на
зборах.

Ситуація 25
На профспілкових зборах

(конференції) на посаду го-
лови було запропоновано
кандидатуру діючого голови,
який перебував на цій посаді
три терміни.

Учасник зборів (конфе-
ренції) Василенко П.І. за-
уважив, що цю кандидатуру
рекомендувати не можна, бо
необхідно оновлювати керів-
ництво профспілкової органі-
зації.

Чи правомірною є пос-
тановка такого питання?

Відповідь: При вирішен-
ні цього питання необхідно
керуватися статутом проф-
спілки. Якщо статутом це
питання не унормовано, то
при виборах усіх профспілко-
вих органів необхідно дотри-
муватися принципу система-
тичного оновлення їхнього
складу і наступності та керів-
ництва. Бажаним є внесення
до виборчих бюлетенів біль-
шої кількості кандидатур, ніж
визначена чисельність ви-
борного органу, що дасть
змогу провести вибори на
альтернативній основі.

Запроваджувати обме-
ження за термінами перебу-
вання членів профспілок на
одній і тій самій виборній
посаді в профспілкових орга-
нах недоцільно. Тут слід керу-
ватися насамперед діловими
якостями члена профспіл-
ки, його спроможністю вико-
нувати покладені на нього
обов’язки.

Якщо на зборах (конфе-
ренції) надійне відвід щодо
такої кандидатури, рішен-
ня мають прийняти учасники
зборів шляхом голосування.

Ситуація 26
На звітно-виборній кон-

ференції відбулося таємне
голосування, і лічильна комі-
сія залишила зал засідання
для підрахунку голосів.

Президія конференції ви-
рішила під час роботи лі-
чильної комісії розглянути і
прийняти постанову конфе-
ренції.

Чи правомірні дії пре-
зидії?

Відповідь: Така процеду-
ра є небажаною, оскільки, по-
перше, члени лічильної комісії
як делегати конференції поз-
бавляються можливості бра-
ти участь в обговоренні про-
ектів постанов і голосуванні
за їх прийняття, по-друге,
лічильна комісія не зможе
виконати свій обов’язок щодо
підрахунку голосів.

У виняткових випадках
(наприклад, якщо конфере-

нція дуже затягнулася) за зго-
дою делегатів конференції, в
т. ч. членів лічильної комісії,
прийняття рішень під час
роботи лічильної комісії мож-
ливе, якщо кількість осіб, які
беруть участь в обговоренні
проектів, відповідає кворуму і
достатня для прийняття рі-
шення. При цьому підрахунок
голосів доручається викону-
вати президії конференції.

Ситуація 27
До складу профспілко-

вого органу запропоновано
кандидатуру члена профспіл-
ки, який відсутній на зборах
(конференції).

Чи правомірним є таке
висунення?

Відповідь: До складу
профспілкових органів може
бути висунутий та обраний не
тільки учасник зборів (конфе-
ренції), а й член профспілки,
який відсутній на зборах і не є
делегатом конференції.

Ситуація 28
Відповідно до встановле-

ної норми представництва
первинна профспілкова ор-
ганізація мала обрати двох
делегатів на конференцію
обласної організації проф-
спілки. Під час зборів (кон-
ференції) до списків для
голосування було внесено
чотири кандидатури: Бабчук
В.Р., Кириченко О.С., Мазу-
ренко К.В., Стратійчук С. П.

У результаті проведеного
голосування із 100 присутніх
на зборах (конференції) го-
лоси розподілилися так: Ба-
бчук В.Р. — 68; Кириченко
О.С. — 52; Мазуренко К.В. —
дев’ять, Стратійчук С.П. — 71.

За повідомленням лічи-
льної комісії збори (конфе-
ренція) вирішили вважати 
обраними Бабчука В.Р. та
Стратійчука С. П.

Чи правильне рішення
прийняли збори, і як слід
діяти в такій ситуації?

Відповідь: Ні, не прави-
льне. Згідно з Типовою інст-
рукцією про вибори проф-
спілкових органів обраними
вважаються кандидатури, за
яких проголосувало більше
половини учасників зборів
(конференції). Отже, Кири-
ченко О.С., за якого проголо-
сували 52 особи, тобто біль-
ше половини, також вважа-
ється обраним.

Оскільки за нормою пред-
ставництва потрібно обрати
лише двох делегатів, а обрано
трьох, слід заново обговорити
висунуті кандидатури і про-
вести повторне голосування.

Ситуація 29
Рішенням ЦК профспілки

термін повноважень вибор-
них органів організацій проф-
спілки всіх рівнів продовжено
на 2 роки.

Чи правомірне це рі-
шення?

Відповідь: Таке рішення
може бути правомірним у ви-
падках, якщо:

а) статут профспілки її
Центральному комітетові на-
дав такі повноваження;

б) з’їзд профспілки дав
доручення ЦК профспілки
прийняти, в разі необхіднос-
ті, таке рішення.

В інших випадках рішення
щодо термінів повноважень
виборних органів має при-
ймати з’їзд профспілки.

Ситуація 30
Під час оформлення про-

токолу звітно-виборних збо-
рів (конференції) йому при-
своїли №1.

Чи правильно в цьо-
му відношенні оформле-
ний протокол зборів?

Відповідь: Ні, не прави-
льно. Оскільки звітно-вибор-
ні збори (конференція) є
завершальними у звітному
періоді, то й протоколу при-
своюється останній порядко-
вий номер, а протоколу пер-
ших зборів (конференції)
після звітів і виборів присво-
юється перший номер.

Ситуація 31
Термін повноважень проф-

спілкового комітету, який 
було обрано на 5 років, 
скінчився, але Центральний
комітет профспілки не ого-

лосив звітно-виборну кампа-
нію.

Чи може ЦК продовжи-
ти термін повноважень
такого профкому до часу
проведення звітно-вибор-
ної кампанії?

Відповідь: Ні, не може. В
такій ситуації слід користува-
тися нормами статуту проф-
спілки. Якщо у статуті зазна-
чено, що термін повноважень
профкому — 5 років, то необ-
хідно проводити звітно-ви-
борні збори (конференцію),
не чекаючи оголошення звіт-
но-виборної кампанії у проф-
спілці. У протилежному разі
профком буде визнано неле-
гітимним.

Ситуація 32
Первинна профспілкова

організація — багатотисячна.
Згідно з постановою звітно-
виборної конференції (проф-
спілкового комітету) склад її
комітету сформовано шля-
хом прямого делегування від
цехових організацій відповід-
но до встановленої квоти.

Чи має право цехова
організація (цехком) від-
кликати зі складу профко-
му свого представника, як-
що він перейшов на роботу
до іншого цеху або звіль-
нився з підприємства, та
делегувати іншого?

Відповідь: Так, може,
якщо це не суперечить нор-
мативним документам проф-
спілки. Адже цехова організа-
ція делегувала до складу
профспілкового комітету сво-
го представника не лише для
вирішення питань загально-
заводського значення, а й
для представлення і захисту
прав та інтересів колективу
вашого цеху.

Ситуація 33
Член профспілкового ко-

мітету вийшов на пенсію,
звільнився з роботи. Чи може
він залишатися членом про-
фкому та обиратися до скла-
ду виборних органів проф-
спілкової організації?

Відповідь: Так, якщо
статут не забороняє непра-
цюючим пенсіонерам зали-
шатися членами профспіл-
ки. На пенсіонера, який не
знявся з профспілкового об-
ліку, поширюються всі права
члена профспілки, зокрема,
обирати та бути обраним до
будь-якого профспілкового
органу.

Ситуація 34
Чи може обиратися

членом профкому, голо-
вою первинної профспілко-
вої організації особа, яка не
працює на нашому підпри-
ємстві, хоча є членом на-
шої профспілки, або яка є
членом іншої профспілки?

Відповідь: Так, може. За
умови, якщо профспілкові
збори (конференція) підтри-
мають цю кандидатуру і якщо
це не суперечить статуту
профспілки. Типова інструк-
ція про проведення виборів
профспілкових органів пе-
редбачає таку можливість.

Ситуація 35
ЦК профспілки прийняв

постанову щодо продовження
терміну повноважень вибор-
них органів своїх організацій
на один рік, незважаючи на те,
що, згідно зі статутом, він
обмежений 5 роками.

Чи правомірне є рі-
шення ЦК профспілки?

Відповідь: Так, право-
мірне, якщо статут профспіл-
ки Центральному комітету
надає право приймати пос-
танови з питань продов-
ження терміну повноважень
виборних органів організа-
ційних ланок у цілому або
окремим організацій проф-
спілки.

За відсутності такої нор-
ми необхідно у встановлено-
му порядку внести зміни до
статуту профспілки.

У разі недотримання
наявних вимог статуту щодо
терміну повноважень вибор-
ного профспілкового органу
будь-якого рівня суд може
визнати його рішення непра-
вомірним.

За матеріалами ФПУ

МАЄМО ПРАВО

Поскаржитися на якість ліків
Кожен громадянин України має право, згідно з

Конституцією України (ст. 40), у разі, якщо в нього виникла
підозра щодо якості лікарського засобу, звернутися зі скар-
гою на його якість до Державної лікарської служби України
або до одного з її територіальних органів у письмовій чи
усній (викладеній громадянином і записаній посадовою
особою на особистому прийомі) формі з чітко викладеними
пропозиціями, зауваженнями, заявами і скаргами, які нале-
жать до компетенції Держлікслужби України. Про це  повідо-
мили у прес-службі МОЗ.

У зверненні обов’язково має бути зазначене прізвище,
ім’я, по батькові, місце проживання громадянина, його кон-
тактні телефони. Письмове звернення має  підписати заяв-
ник (заявники) із зазначенням дати.

Після отримання скарги представники Держлікслужби
України вилучають лікарський засіб у тому аптечному закла-
ді, який названо у скарзі. Підозрілий препарат віддають на
експертизу до однієї з лабораторій відомства, і його продаж
в аптеці тимчасово забороняється. Лабораторне дослід-
ження лікарського засобу громадянин, що звернувся зі
скаргою, не оплачує. Якщо результати експертизи вказують
на те, що засіб є доброякісним, обіг препарату поновлюєть-
ся. Якщо встановлюється його неналежна якість, то
Держлікслужба України забороняє обіг такого препарату та
проводить подальше дослідження, встановлюючи причину
погіршення якості препарату.

Вік — не перешкода для всиновлення
Верховна Рада України скасувала норму, якою забо-

ронялося всиновлювати дітей у разі, якщо різниця у віці
між дитиною і усиновлювачем перевищує 45 років.

Автори закону пояснюють, що існування такої норми в
законодавстві створює перешкоди для всиновлення дитини
і ставить їх у залежність від віку дитини і віку всиновлювача.
Іншими словами, ця норма позбавляла 46-річну людину, а
також людей старшого віку права бути всиновлювачем но-
вонародженої дитини.



В сентябре в г. Ялте
проходил 13-й чемпионат
Европы в категории «mas-
ters» (ветераны), в ко-
тором приняли участие
1936 спортсменов из 37
стран в возрасте от 25 до
91 года. Среди участников
чемпионата наибольшее
представительство было 
у спортсменов Украины
(435 человек). Среди них
— известные пловцы Олег
Лисогор, Денис Силан-
тьев, Сергей Бреус, Сергей
Фесенко, Сергей Сидо-
ренко и другие. Заплывы
проводились по возраст-
ным группам.

Впервые участниками
Европейского форума плов-
цов стали воспитанники
инструктора Натальи Вов-
ченко из спорткомплекса
«Олимп» ОП ЮУАЭС. Это
Максим Усатенко, Алексей
Гайдук, Александр Палий.

Сергей Хилько — (вос-
питанника ДЮСШ, трене-

ров бригады Д. Свинтиц-
кого) — занял второе
место на дистанции 50 м
и четвертое место — на
дистанции 100 м.

Наибольшего успеха
достигла наша четверка 
в эстафете 4х50 м ком-

плексным плаванием, где
заняла третье место и
завоевала бронзовые ме-
дали чемпионата, усту-
пив команде г. Киева 
во главе с Олегом Ли-
согором и финской ко-
манде.

Коли б відомий ху-
дожник Вінсент Ван Гог,
працюючи над створен-
ням картини «Соняш-
ники», навідався в село
Новий Кривин на дачу
завідувача відділу еко-
номічної безпеки ХАЕС
Миколи Федорчука, во-
чевидь неодмінно зоб-
разив би соняшники, 
як мовиться, на пов-
ний зріст. Адже майже 
всі вони тут рекордних 
висот.

Нещодавно Микола Фе-
дорчук (на знімку) в міській
газеті «Нетішинський віс-
ник» прочитав інформацію
про великий соняшник у
селищі Глеваха на Київ-
щині. Його висота сягнула
трьох метрів сімдесяти
сантиметрів, рослина ста-
ла своєрідною візитівкою
цілого району й об’єктом
пильної уваги тамтешніх
туристів. Узявся Микола
Іванович міряти власні
соняшники, які зростають
біля хати. Перший резуль-
тат просто здивував го-
родника-аматора — висо-
та більшості його красенів
перевершувала чотири-
метровий рубіж. Тоді Ми-
кола Федорчук звернувся
до автора цих рядків з
пропозицією встановити
точну висоту рослин. До-
велося консультуватися
з керівником Національ-
ного проекту «Книга ре-
кордів України» Ігорем 
Підчібієм.

На території дачної
ділянки ми відшукали дві
металеві рейки, які попе-
редньо були скріплені між
собою, а зверху натягну-
ли п’ятиметрову рулетку.
Щоб піднятися на п’я-
тиметрову висоту, довело-
ся змонтувати металеву
драбину.

Контрольне замірюван-
ня показало результат 
4 метри 80 сантиметрів,
дані відразу передали мо-
більним телефоном у «Кни-
гу рекордів України».

— Вітаю, у вас найбіль-
ший соняшник в Україні!
Останній зафіксований ре-
зультат — 4 метри 60 сан-
тиметрів,— почули у відпо-
відь.

Торік височезні соняш-
ники виросли на городі
нетішинця Миколи Бра-
жука. Одного разу він
показав їх знімок колезі по
роботі Миколі Федорчуку,
потім і насінням поділився.
Дружина Миколи Івано-
вича Валентина Василівна,
яка працює техніком відді-
лу кадрів ХАЕС, засіяла
соняхами цілу ділянку.
Правда, прийнялися не
всі, добре вкоренилося
два десятки рослин. Вони
швидко потягнулися свої-
ми кошиками до сонця,
метр за метром, додаючи
у рості. Серед дивовижно-
го сімейства особливо
вирізнявся один — найви-
щий соняшник, про який
згодом стало відомо ко-

лективу «Книги рекордів
України».

Коли Микола Федорчук
переконався, що на його
обійсті зростає найбіль-
ший в Україні соняшник,
став ретельніше про нього
піклуватися, добре зафік-
сував, щоб захистити від
потужних вітрів. До стебла
диво-рослини також було
прикріплено металеву ру-
летку, за показниками якої
можна легко фіксувати
висоту. Найцікавіше те, що
за тиждень рослина під-
росла ще на п’ять санти-
метрів, про що також пові-
домили «Книзі рекордів
України». Її керівник зап-
ропонував дочекатися при-
пинення росту соняшника,
а потім визначити остаточ-
ні результати.

Ігор Підчібій зацікавив-
ся соняшником, пообіцяв-
ши відвідати місто енерге-
тиків і засвідчити ботаніч-
ний рекорд: власникам
незвичайного соняшника
буде вручено відповідні
документи. А може, й Кни-
га Гіннеса зацікавиться…

Олександр ШУСТЕРУК
Фото автора

Ни один праздник спорта на
Восточном горнообогатительном
комбинате не обходится без ува-
жаемых ветеранов, которые
не только остаются молодыми
сердцем и душой, но и сохраняют
отличную физическую форму!
Владилена КОКИНА и Петр ХРИС-
ТЕНКО (на снимке Татьяны Кор-
суновской) продолжают радовать
своих болельщиков все новыми и
новыми достижениями. 

Недавно они приняли участие 
в международных соревнованиях
«Встреча друзей» в Славянске, где
завоевали серебряные медали в
своих возрастных группах на дис-
танциях 3 и 5 км. 

На Всеукраинском легкоатлети-
ческом пробеге в Днепродзер-
жинске В. Кокина и П. Христенко
стали победителями в своих воз-
растных группах, успешно преодо-
лев 7-километровую дистанцию.
Владилена Кокина завоевала золо-
тую медаль и на Соломенском про-
беге, посвященном Дню физкуль-
туры и спорта, который состоялся
11 сентября в Киеве. А также вто-

рую медаль, как самая старшая
участница пробега.

С 2011 года агроцех «Сак-
саганский» (бывший совхоз
№2) не является подразде-
лением ГП «ВостГОК», но
пенсионеры, работавшие в
совхозе, состоят на учете в
организации ветеранов ком-
бината и пользуются льгота-
ми наравне со всеми. 

В августе состоялась от-
четно-выборная конферен-
ция организации ветеранов
агроцеха. В ее работе приня-
ли участие члены совета ве-
теранов комбината.

Председатель совета ветера-
нов агроцеха Светлана Михай-
ловская (на снимке — слева) в
своем докладе отметила, что на
учете в организации —147 пен-
сионеров, среди которых участ-
ники боевых действий, участники
и дети войны, ветераны труда.
Совет ветеранов в своей работе
поддерживает тесную связь с
первичной организацией комби-
ната и руководством агроцеха.
Ветераны принимают активное
участие во всех мероприятиях
Ордо-Васильевского сельского
совета и села Марьевка-2. Ве-

тераны-волонтеры системати-
чески посещают на дому мало-
подвижных пенсионеров, оказы-
вают им посильную помощь.

Участник боевых действий
Николай Сушко дал высокую
оценку работе совета ветера-
нов и отметил, что благода-
ря материальной помощи ГП
«ВостГОК», организация ветера-
нов агроцеха является одной из
дееспособных и лучших во всем
Софиевском районе.

Екатерина Шевченко, наг-
ражденная медалью «За доб-
лестный труд в годы войны
1941-1945 гг.», предложила при-
знать работу совета хорошей,
поблагодарила волонтеров за их
нужную, кропотливую работу
среди ветеранов.

Делегаты конференции еди-
ногласно признали деятель-
ность совета ветеранов хоро-
шей и утвердили план работы на
будущее. Был избран новый
состав совета ветеранов. Пред-
седателем вновь стала Свет-
лана Михайловская. После кон-
ференции состоялась короткая
встреча членов совета ветера-

нов комбината с директором
агроцеха В. Ратушным. Он поло-
жительно отозвался о работе
организации ветеранов, побла-
годарил ветеранов за помощь
во время сезонных работ, а
также за активное участие в раз-
личных проводимых мероприя-
тиях и заверил, что агроцех ока-
зывает и будет оказывать им
посильную помощь. 

Н. БЕЛОУС,
ответственный секретарь

совета ветеранов 
ГП «ВостГОК»,

фото Е. БОРОВКОВОЙ
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1 ЖОВТНЯ — МІЖНАРОДНИЙ ДЕНЬ ЛЮДЕЙ ПОХИЛОГО ВІКУ

ЗНАЙ НАШИХ!

Честь и хвала ветеранам селаЧесть и хвала ветеранам села Спорт — это увлечение на всю жизнь

СПОРТИВНІ ТАЛАНТИ АТОМНИХ МІСТ

Працівник ХАЕС виростив
найбільший сонях в Україні

Успешный дебют южноукраинских 
пловцов на еврофоруме

КОРИСНІ ПОРАДИ

Осенью обостряются нервно-пси-
хические болезни. Главная причина
заключается в том, что нам не хватает
солнечного света, необходимого для
выработки гормонов, отвечающих за
хорошее настроение. Даже психиче-
ски выносливые люди осенью начи-
нают страдать депрессией. Поэтому
еще раз хочется обратить внимание на

общеукрепляющие средства. А тем,
кто не может справиться с нестабиль-
ным душевным состоянием, советуем
обратиться за помощью к специа-
листу.

Вдобавок найдите себе интересное
занятие, чаще ходите в гости, на раз-
личные мероприятия, общайтесь — и
осенняя депрессия обойдет вас сто-
роной!

ЕКСКУРСІЙ НЕ БУДЕ

Украина закрыла Чернобыль для туристов
По сообщению «Туринформа», с

двадцать шестого сентября были
запрещены туристические туры и
экскурсии в город Припять, находя-
щийся в зоне отчуждения.

В качестве официальной причины
закрытия туристических маршрутов
называют вред, который наносится
здоровью туристов, желающих своими
глазами увидеть последствия экологи-
ческой трагедии, произошедшей на
территории Чернобыля.

Ежегодно Припять посещало около
10 000 туристов, которых привлекала
заброшенность города зоны отчужде-
ния, сохранившаяся советская сим-

волика и художественный артпроект
«Припять: город-призрак», покрывший
стены зданий тенями некогда живших
здесь людей.

По предварительным оценкам экс-
пертов ожидалось, что на волне Евро-
2012 Припять посетит множество ино-
странных туристов.

После аварии на Чернобыльской
АЭС в 1986 году  город Припять, в кото-
ром проживало более 50 тыс. человек,
является заброшенным городом, так
называемой зоной отчуждения, уни-
кальным историческим местом, где
полностью сохранена обстановка 1986
года.

Осень: не нервничайте


